
Nakon što su Predsjednik i Izvršni odbor AD Vege informirali članove skupštine o 
događajima unutar Hrvatskog astronomskog saveza (HAS) tijekom zadnjih nekoliko 
tjedana, i kako ti događaji utječu na prava AD Vege kao članice HAS-a, Skupština 
AD Vege donosi sljedeće zaključke:

1. Slažemo se s procjenom da je došlo do kršenja niza odredaba Statuta HAS-a 
i kršenja niza zakona kojima se regulira rad udruga, da su unutar HAS-a 
potpuno zakazala sva tijela upravljanja i nadzora HAS-a, da je tajnik HAS-a 
protuzakonito uzurpirao rad HAS-a, pritom ostvarujući značajnu materijalnu 
korist, te da nema preduvjeta da AD Vega ostvari zaštitu svojih prava 
opisanih Statutom HAS-a ni kroz samu skupštinu HAS-a jer niti se skupštine 
sazivaju po zakonu niti više postoji lako ostvariva mogućnost verifikacije 
tko je punopravni član skupštine.

2. Potvrđujemo da su postupci Predsjednika AD Vege vezani uz zbivanja unutar 
HAS-a proteklih tjedana bili opravdani i štitili su interese AD Vege.

3. Zbog nastale situacije, AD Vega izlazi iz HAS-a, te zadužujemo 
Predsjednika AD Vega da aktivira postupak formalnog izlaska. 

4. Zadužujemo Predsjednika AD Vega da o ovim zaključcima i pripadnom 
obrazloženju koje je sastavni dio ove odluke informira astronomsku zajednicu 
u Hrvatskoj, a posebice pojedince za koje procjenjuje da su zastupnici bivših 
ili sadašnjih punopravnih članica HAS-a. 

5. O ovim odlukama potrebno je informirati i javnost na način da se na 
Internet stranicama AD Vega objave ovi zaključci i pripadno obrazloženje.

6. Isto tako zadužujemo Predsjednika AD Vega i da ove zaključke i pripadno 
obrazloženje proslijedi nadležnim tijelima Hrvatske zajednice tehničke 
kulture odakle HAS kao članica dobiva financijska sredstva iz javnih izvora.

7. Predsjednik AD Vege dužan je o procesu izvršavanja ovih zaključaka 
redovito neformalno informirati članove kroz zajedničku e-mail listu članova 
AD Vege, a službeni izvještaj podnijeti na idućoj sjednici Skupštine.

OBRAZLOŽENJE

Astronomsko društvo Vega (AD Vega) jedna je od udruga osnivača Hrvatskog 
astronomskog saveza (HAS), krovne organizacije koja okuplja udruge hrvatskih 
astronoma amatera. HAS je nedugo nakon osnivanja postao i članicom Hrvatske 
zajednice tehničke kulture (HZTK), te su se time stvorili preduvjeti za 
poticanje razvoja amaterske astronomije u Hrvatskoj. S tom idejom AD Vega je 
podržavala HAS iako je HAS od samog početka imao niz problema u načinu rada i 
funkcioniranja. Nada je bila kako će vremenom problemi se razriješiti na 
dobrobit udruga članica i astronomije u Hrvatskoj. Međutim, zbivanja oko HAS-a 
su dosegla neprihvatljivu razinu gdje uočavamo čitav niz kršenja zakonskih 
obaveza i normi, kao i zakonom osiguranih prava članica HAS-a, ali i 
demokratskih principa rada.

Problemi su dosegli neprihvatljivu razinu u prosincu 2023. godine kada je tajnik 
HAS-a (Dorian Božičević) na službenom Facebook profilu, u ime HAS-a, 13.12.2023. 
objavio priopćenje (Prilog 1) koje vrvi podacima o aktivnostima tajnika HAS-a za 
koje nije imao dopuštenje Skupštine HAS-a. Da pojasnimo:

1. HAS nije nikada odobrio tu objavu, niti je odobrio povlačenje iz nekakvoga 
projekta s općinom Jelsa.

2. Štoviše, HAS nikada nije ni odobrio neki projekt s općinom Jelsa koji se 
spominje u toj objavi! Jedino što pronalazimo o Jelsi u materijalima sa 
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posljednje skupštine HAS-a održane 15.travnja 2023. je u poglavlju "3.8./22. 
Jačanje kapaciteta Hrvatskog astronomskog saveza za provedbu aktivnosti" koji 
ima jednu jedinu rečenicu, te "3.8./21. Jačanje kapaciteta Hrvatskog 
astronomskog saveza za provedbu aktivnosti" gdje se u par rečenica spominju 
neke ideje o budućem astronomskom centru i nabavci opreme. Bez ikakvoga 
projektnog prijedloga, financijskog plana, i rebalansa proračuna, što sve je 
zakonska obaveza tajnika HAS-a i HAS-a kao udruge po Zakonu o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija, i o kojima bi se mogla 
voditi rasprava i donositi ovlaštenja za aktivnosti tajnika HAS-a u Jelsi.

3. U objavi se iznosi niz tvrdnji o ponašanju djelatnika Općine Jelsa, kao i
direktorice Turističke zajednice Općine Jelsa (TZ Jelsa), u kontekstu 
projekta proglašenja Jelse Međunarodnom zajednicom tamnog neba i nekog 
projekta astronomskog centra. U tim tvrdnjama javni djelatnici Jelse se 
proglašavaju krivcima za propast projekata, te da svojim nemarom i 
financijskom netransparentnošću rade na štetu javnosti, te da je time HAS-u 
nanesena i reputacijska i financijska šteta. Ništa od navedenog nikada nije 
bilo prezentirano članicama HAS-a, što je zakonska obaveza tajnika HAS-a ako 
postoji projekt HAS-a.

4. Nakon što je ta objava eskalirala u javni skandal (vidi ispod), tajnik 
HAS-a je tu objavu na službenim stranicama HAS-a obrisao. Dakle, bez znanja i 
dopuštenja članica HAS-a objavio je u ime HAS-a objavu o svojem radu u Jelsi 
u funkciji tajnika HAS-a koja je rezultirala javnim skandalom, te da bi nakon 
toga tu objavu u ime HAS-a obrisao. Ako je u bilo kojem tom trenutku o 
njegovim postupcima bio upoznat predsjednik HAS-a (dr.sc.Željko Andreić), 
smatramo ga također odgovornim, jer mi kao članica HAS-a nismo o tome 
informirani niti smo za ove postupke bili u poziciji da dajemo ili ne dajemo 
mišljenje unutar HAS-a.

Taj neovlašteni potez tajnika HAS-a istog je dana eskalirao u javni skandal kada 
je na njegovu objavu javno reagirala TZ Jelsa, kroz objavu direktorice Marije 
Marijan na njenom Facebook profilu (Prilog 2). Objava direktorice dignula je 
čitavu priču na još ozbiljniju razinu:

1. Iznosi se tvrdnja da tajnik HAS-a laže o odnosima HAS-a i Općine Jelsa, 
o njoj osobno i o radu Turističke zajednice koju ona vodi.

2. Iznosi se tvrdnja da ju je tajnik HAS-a spolno uznemiravao: "Iako mi je 
malo mučno govoriti o ovome, Dorian Božićević – tajnik astronomskog društva 
s vremenom se počeo čudno ponašati, žargonski rečeno, sviđala sam mu se i 
pokušavao mi se tada „upucavati“ i bio je vrlo neugodan. Uljudno i lijepo 
sam mu rekla više puta da me ne zanima u tome smislu i da je odnos striktno 
poslovni i da takav treba i ostati.  Tada su krenuli problemi, isti nije 
odustajao, uhodio me, čak mi je dolazio i ispred kuće i bio je vrlo 
naprasit duže vrijeme. Realno, to mi ne treba u životu i s vremenom sam se 
počela plašiti Doriana Božićevića. Sve o čemu govorim imam dokumentirano u 
vidu whatsapp poruka i sms-ova koje je isti slao, te svjedoka."

3. Iznosi se stav da tajnik HAS-a nije održavao profesionalnu razinu 
komunikacije s načelnikom općine: "Kako je suradnja postala nemoguća, ja 
sam istoga izbjegavala, a bilo mi je stalo do projekta,  suradnju sam 
pokušala prebaciti na Vlatku Buj pokojnu zamjenicu načelnika Općine, a 
kasnije i na samog Načelnika, međutim Božićević je bio vrlo nesuradljiv i 
neugodan."

4. Ističe se želja za nastavkom suradnje Općine Jelsa s HAS-om, ali bez
sudjelovanja tajnika HAS-a. 

Postupci tajnika HAS-a ovime su se prelili u domenu javnog skandala gdje 
javnost, koja financira i rad općine i rad HAS-a (kroz HZTK), ima zakonsko pravo 
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na informaciju što se točno desilo i što će HAS kao poslodavac (jer tajnik HAS-a 
je na ugovoru o radu) poduzeti. Međutim, članice HAS-a ne dobivaju nikakve 
informacije od tajnika HAS-a i predsjednika HAS-a što se to dešava. 

Treba naglasiti da su se već s ovim postupcima tajnika HAS-a stekli uvjeti za 
izvanrednu skupštinu HAS-a gdje bi se raspravljalo o radu tajnika HAS-a i ima li 
povjerenje članica za daljnji angažman u HAS-u. 

Da je to uistinu bilo potrebno vidi se iz ponašanja tajnika HAS-a tih dana, gdje 
na službenom Facebook profilu piše priopćenja u ime HAS-a, da bi ih onda 
prenosio na svojem privatnom profilu kao dokaz da HAS stoji u obrani njegovih 
tvrdnji i ponašanja. Pritom u tim objavama optužuje djelatnike Općine Jelsa da 
iznose "teške laži i objede", da su to "lokalni šerifi u teškim sukobima 
interesa", i da tako kroz politiku žele upravljati HAS-om (Prilog 3). Već ovim 
ponašanjem tajnik HAS-a izložio je HAS mogućim tužbama od strane Općine Jelsa i 
TZ Jelsa. 

Pritom opet dodatno krši svoje ovlasti unutar HAS-a javnim izjavama da će HAS 
dogodine objaviti natječaj za promjenu sjedišta HAS-a. Tko ga je ovlastio da 
istupa u ime HAS-a na takvu temu poput premještanja sjedišta HAS-a, te pritom 
iznosi čak i tvrdnju da već o tome razgovara s raznim gradovima i općinama? 

Međutim, HAS se našao u još većem problemu u trenutku kada je direktorica TZ 
Jelsa poslala službenu pritužbu HAS-u za spolno uznemiravanje od strane tajnika 
HAS-a koje se dešavalo kroz aktivnosti HAS-a, te pritom poslala i dokaze koje 
spominje u javnoj objavi. Po čl.134.st.11. Zakona o radu, "ponašanje radnika 
koje predstavlja uznemiravanje ili spolno uznemiravanje predstavlja povredu 
obveze iz ranog odnosa", te je stoga poslodavac dužan reagirati. Uočavamo da 
mnogu nisu upoznati da je spolno uznemiravanje definirano čl.165. st.2. Kaznenog 
zakona te glasi: "Spolno uznemiravanje je svako verbalno, neverbalno ili fizičko 
neželjeno ponašanje spolne naravi koje ima za cilj ili stvarno predstavlja 
povredu dostojanstva osobi, koje uzrokuje strah, neprijateljsko, ponižavajuće 
ili uvredljivo okruženje." Treba naglasiti i da je spolno uznemiravanje 
neprihvatljivo i po čl.11 Etičkog kodeksa HZTK-a i da članice HZTK-a imaju 
odgovornost držati se tog Etičkog kodeksa. 

Informaciju da je došlo do takve prijave, i da se na tu temu sastao Izvršni 
odbor (IO) HAS-a, saznaje dio članova AD Vega danima kasnije kroz privatne 
kanale. To je izuzetno bitan element u kontekstu zakonske odgovornosti 
poslodavca (tj. HAS-a) u situaciji kada do mogućeg kaznenog djela (spolno 
uznemiravanje) dolazi kroz kontakte zaposlenika (tajnik HAS-a) u sklopu rada na 
aktivnostima poslodavca. 

Svako spominjanje HAS-ovih aktivnosti tijekom spolnog uznemiravanja, ili spolno 
uznemiravanje tijekom odvijanja HAS-ovih aktivnosti, stavlja HAS kao poslodavca 
u poziciju kaznene odgovornosti po čl.3 Zakona o odgovornosti pravnih osoba za 
kaznena djela ako nakon saznanja o mogućem kaznenom djelu ne poduzme mjere 
kojima bi ograničio mogućnosti svoj djelatnika za daljnje spolno uznemiravanje 
ili uznemiravanje žrtve. To ne znači da poslodavac utvrđuje je li zaposlenik 
uistinu počinio kazneno djelo, nego poduzima razumne mjere kojima može 
spriječiti moguće ponavljanje kaznenog djela ako je do njega došlo. HAS je 
podložan tužbi ako je tajnik HAS-a provodio spolno uznemiravanje tijekom rada na 
HAS-ovim aktivnostima, i/ili ako je koristio svoju poziciju u HAS-u da si olakša 
pristup žrtvi, i/ili iskorištavao svoju ulogu u HAS-u kako bi bio u poziciji 
nadmoći ili autoriteta nad žrtvom (ucjena projektom od javnog interesa općine, 
gdje žrtva mora birati između toga da trpi uznemiravanje i toga da općina izgubi 
suradnju s HAS-om). 

Razumni potez bilo bi da se na sjednicu IO-a odmah pozove tajnik HAS-a da se 
izjasni o iznesenim optužbama (kroz video vezu, ako ne može osobno). Ako su 
pritom predočeni uvjerljivi dokazi da je:
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a) do nedolične komunikacije s predstavnicima Općine Jelsa i TZ Jelsa 
uistinu došlo (a dio te komunikacije vidimo da se odvijao javno!), i/ili
b) da je došlo do aktivnosti tajnika HAS-a za koje nema odobrenje Skupštine 
HAS-a (za što također vidimo dokaze kroz javne istupe tajnika!), 

tada se od IO-a očekuje suspenzija tajnika HAS-a do daljnjeg s radnih zadataka 
koji nisu potrebni za osnovno funkcioniranje HAS-a, te sazivanje izvanredne 
skupštine HAS-a. 

Treba naglasiti da čak i bez očitovanja tajnika HAS-a, a zbog njegovih JAVNIH 
istupa, od IO-a je razumno očekivati da se svakako tajniku HAS-a oduzme pravo da 
u ime HAS-a komunicira bilo kakvu informaciju na tu temu prema javnosti ili 
drugima, i da mu se do daljnjeg oduzme pristup službenim kanalima komunikacije 
HAS-a i iste daju predsjedniku ili dopredsjedniku. A zbog aktivnosti bez 
dopuštenja skupštine HAS-a, kojima je HAS u zakonskom prekršaju, odmah se mogla 
napraviti i suspenzija do izvanredne skupštine. 

Članstvo HAS-a nije bilo obaviješteno o zaključcima IO-a, nego je 20.12.2023. na 
Facebook profilu HAS-a osvanulo priopćenje predsjednika HAS-a (Prilog 4). Moramo 
naglasiti da je već prije istupanja u javnosti predsjednik HAS-a bio upozoren od 
strane pojedinaca da HAS podliježe odgovornosti ako zbog svih navedenih problema 
hitno ne sankcionira tajnika HAS-a, te da je potrebno detaljno istražiti 
financijsko poslovanje HAS-a kako bi se otkrilo što je sve tajnik HAS-a radio u 
HAS-u bez ovlaštenja. U priopćenju se navodi niz tvrdnji koje sada inkriminiraju 
i predsjednika HAS-a:

1. Potvrđuje da je HAS trebao nastaviti suradnju s Jelsom na razvoju 
astroturizma i izgradnji astronomskog centra. Takve projekte ni tajnik HAS-a 
ni predsjednik HAS-a nisu predstavili skupštini, niti predstavili detaljni 
financijski plan kojeg bi skupština razmotrila i prihvatila, niti je bilo 
rebalansa proračuna. Svi ti koraci su definirani Zakonom o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija, jer je HAS obveznik 
dvojnog knjigovodstva. 

2. Potvrđuje da je upoznat s radom tajnika HAS-a u Jelsi, što znači da je i 
on suodgovoran za trošenje resursa HAS-a na aktivnosti za koje nema 
dopuštenja skupštine HAS-a, ako što smo već iznad objasnili na primjeru 
tajnika HAS-a

3. Izjavljuje da tajnik HAS-a nije pod nikakvim sankcijama zbog novonastale
situacije.

4. Aktivnosti tajnika HAS-a proglašava privatnim, njegove postupke 
nespretnima i bez važnosti po HAS, ignorirajući neosporivu javno obznanjenu 
činjenicu da je tajnik HAS-a spornu komunikaciju održavao u sklopu svojih 
HAS aktivnosti, da kao tajnik HAS-a objavljuje službene stavove HAS-a u 
kojima javno optužuje djelatnike Općine Jelsa, da je direktorica TZ Jelsa 
objavila kako ju je tajnik HAS-a uznemiravao kroz komunikaciju na temu 
aktivnosti HAS-a i koristio svoju poziciju u HAS-a kako bi bio u poziciji 
nadmoći ili autoriteta nad njom.

Ovakvo priopćenje nije u skladu sa zaštitom HAS-a od odgovornosti, nije u skladu 
s ovlaštenjima tajnika HAS-a i predsjednika HAS-a, i nije u skladu s etičkim 
kodeksom HZTK-a. Stoga AD Vega kao članica ne može stati iza takvog priopćenja, 
te je predsjednik AD Vege hitno reagirao i stavio komentar ispod tog priopćenja 
kojim ograđuje AD Vegu od postupka predsjednika HAS-a (Prilog 5). Ista reakcija 
objavljena je i na web stranicama AD Vega. 

Idući korak predsjednika HAS-a direktno nanosi štetu AD Vegi, kao članici HAS-a, 
odlukom da se već nakon samo nekoliko minuta nakon objave komentara isti obriše. 
Predsjednik je po čl.45 Statuta HAS-a dužan skrbiti se o upoznavanju javnosti s 
radom svojih članica, i ako je članica objavila takav komentar, predsjednik HAS-
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a je narušio demokratsko pravo članice HAS-a da javno iznese svoje neslaganje s 
njegovim postupkom, posebice u situaciji gdje članica smatra da bi takav javni 
postupak predsjednika HAS-a nanio štetu AD Vegi. 

Objavu AD Vege je po nalogu predsjednika HAS-a tajnik HAS-a proslijedio na e-
mail članicama HAS-a 21.12.2023., te je pritom tajnik HAS-a dodao i svoje (po 
njegovim riječima privremeno i nedovršeno) očitovanje. Isto to očitovanje tajnik 
HAS-a objavljuje istog dana i javno na svom privatnom Facebook profilu, gdje uz 
to objavljuje i dio privatnih poruka koje je razmijenio s direktoricom TZ Jelsa 
(Prilog 6). U toj objavi iznio je teške optužbe na račun Općine Jelsa, a 
posebice na račun direktorice TZ Jelsa koja ja javno objavila da ju je spolno 
uznemiravao: 

1. Tajnik HAS-a izgleda ne razumije koncept spolnog uznemiravanja. Potvrđuje 
da je komunicirao s direktoricom TZ Jelsa na temu njegove zaljubljenosti, ali 
kaže: "Na početku moramo biti svjesni činjenice da se ova rasprava svodi na 
nekoliko osnovnih stvari, a to je smijem li ja biti čovjek, voljeti, 
osjećati, ili bih se trebao svesti na razinu stroja. Što se dokaza o mojoj 
navodnoj nedoličnosti tiče, oni su na razini zovite policiju jer mi je rekao 
da sam mu lijepa i da bi me ženio." Međutim direktorica TZ Jelsa jasno je 
naglasila da mu je dala do znanja da ju pusti na miru, te da on nije 
odustajao do razine gdje ga se počela i bojati. Tajnik HAS-a naglašava i da 
ju nije taknuo niti slao neprimjerene sadržaje, što još više pojačava sumnju 
da uopće ne shvaća zakonsku definiciju spolnog uznemiravanja niti prati 
Etički kodeks HZTK-a.

2. Tajnik HAS-a optužio je direktoricu TZ Jelsa da mu je namjerno plasirala 
lažnu priču o spolnom uznemiravanju kako bi izvukla korist od HAS-a: "Ako je 
netko nekome učinio štetu onda je to Marija Marjan učinila meni, a uvlačeći 
savez u nešto što je privatna stvar između mene i nje valjda radi u nadi da 
će se mene smijeniti pa da će u savezu biti netko drugi tko će biti voljan 
pristati na to da ga iskorištava."

3. Sav svoj radi u HAS-u tijekom kojeg je došlo do spolnog uznemiravanja 
proglašava privatnom komunikacijom nebitno za HAS: "Jako sam razočaran da se 
u savezu ovako postupa samnom iako se radi o privatnim stvarima koje u ovom 
trenutku nemaju neke direktne veze sa savezom."

4. Govori da je tražio pravni savjet koji glasi ovako: "Pravnici su me 
savjetovali da napomenem da je sazivanje Izvršnog i Nadzornog odbora te 
izricanje nekakvih suspenzija bez mojeg prethodnog očitovanja grubo kršenje 
mojih radničkih i ljudskih prava, a osobito zato jer se postupalo radi 
optužbi fizičke osobe prema fizičkoj osobi radi osobnih stvari, a ne radi 
nečega što proizlazi iz radnog odnosa te se ovakvim postupanjem izašlo čak iz 
okvira temeljnih ljudskih prava." Budući da ovaj pravni savjet ne odgovara 
činjeničnom stanju, zaključujemo da ili je on prešutio dio ove priče 
pravnicima ili oni nisu dobro shvatili zakonsku težinu problema koji su se 
ovdje nagomilali.

5. Kaže da su mu djelatnici Općine Jelsa prijetili i pokušali ga potkupiti i
ucijeniti, a sve kroz njegov rad u HAS-u. To su teške optužbe zbog kojih i 
HAS i tajnik HAS mogu završiti na sudu zbog klevete.

6. Završna izjava možda je i najšokantnija: "Žalosno je da muškarce sustav ne 
štiti od žena jednako kao žene od muškaraca. Osjećam se silovano od Marije 
Marjan." To izjavljuje nakon što u istom tekstu potvrdio da se kontekst 
spolnog uznemiravanja desio, i da zapravo ne razumije uopće što je spolno 
uznemiravanje.

7. Naprosto zvuči nevjerojatno da uz sve to objavljuje i dio privatne 
prepiske s direktoricom TZ Jelsa (Prilog 6) u kojoj su njegove lascivne 
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poruke, ne bi li se pokazalo kako je ona bila suglasna da joj šalje takve 
poruke. Pritom se oglušuje na njezinu tvrdnju da mu je jasno poručila da nije 
zainteresirana i da ju pusti na miru. Takve poruke njezinih zamolbi on ne 
objavljuje.

Već to dokazuje koliko je velika pogreška HAS-a kao poslodavca bila da dopusti 
svom zaposleniku (tajniku) da javno iznosi stavove na temu Jelse koja je 
direktno vezana uz njegov rad u HAS-u. Isto tako je sada očito da je predsjednik 
HAS-a brisanjem objave AD Vega ispod njegovog priopćenja nanio štetu AD Vegi 
budući da je uskratio pravo članice HAS-a da se na istom mjestu ogradi od 
daljnjeg neprimjerenog javnog ponašanja tajnika HAS-a. 

A u danima koji su slijedili pokazalo se da tajnik HAS-a ne namjerava stati sa 
svojim ponašanjem. U komentarima ispod svojih Facebook objava nastavlja napadati 
direktoricu TZ Jelsa, a 23.12.2023. šalje službeni e-mail članicama HAS-a s 
prije spomenutom kopijom privatnih poruka izvađenih iz konteksta uz naslov e-
maila "Istina će vas osloboditi". Radi se o apsolutno neprihvatljivom ponašanju 
tajnika HAS-a! Naslov poruke bi valjda trebao sugerirati da su te privatne 
poruke dokaz kako je tajnik HAS-a neprimjereno optužen za spolno uznemiravanje. 
Istu takvu poruku, zajedno s prije spomenutom kopijom privatnih poruka izvađenih 
iz konteksta, objavljuje isti dan i na svojem Facebook profilu uz komentar da ga 
se lažno optužuje za spolno uznemiravanje (Prilog 7).

Njegovi javni neprimjereni ispadi time ne prestaju, nego 25.12.2023. na svojem 
Facebook profilu objavljuje još jedan napad na Općinu Jelsa (Prilog 8). U toj 
objavi opet iznosi tvrdnje kako mu Općina Jelsa namjerno podmeće, a direktorica 
TZ Jelsa namjerno osvećuje, a da je on svojom dobrom voljom radio kroz HAS u 
Jelsi. Pritom iznosi brojke: 45.000,kn od HAS-a, te 30% radnog vremena kroz HAS 
utrošenog u Jelsi. HAS je po Zakonu o udrugama i po Zakonu o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija dužan ovakve projekte imati 
odobrene od strane skupštine HAS-a i to uz predočeni detaljni opis projekta, 
detaljni financijski plan, te rebalans proračuna kada dolazi do promjena. 
Ukratko, tajnik HAS-a potpuno je samovoljno trošio resurse HAS-a na projekte za 
koje nije imao odobrenje. Uz tajnika HAS-a, po zakonu je za zakonito i pravilno 
izvršavanje financijskog plana kojeg odobri skupština odgovoran i predsjednik 
HAS-a kao zakonski zastupnik HAS-a. 

U ovom trenutku unutar HAS-a je već započela žustra rasprava kroz razmjenu e-
mailova. Dio zastupnika članica HAS-a iznimno je ogorčen postupanjima tajnika 
HAS-a i traži njegovu smjenu. Vrlo bitan trenutak u tim raspravama desio se 
26.12.2023. kada je jedan od zastupnika e-mailom informirao zastupnike članica 
HAS-a da je bio svjedokom ponašanja tajnika HAS-a u Jelsi u ljeto 2022:

1. Tajnik HAS-a mu je zabranio kontaktirati TZ Jelse oko astronomskih 
aktivnosti u kojem je zastupnik sudjelovao. To je teško kršenje ugovora o 
radu kojeg tajnik HAS-a ima potpisan s HAS-om! Tajnik HAS-a nema nikakvo 
pravo, niti ga je itko ikada ovlastio, da  bilo kome zabranjuje kontakte s 
bilo kime!

2. Tajnik HAS-a je pritom navodio nedefinirane "probleme s političkim 
strukturama" zbog kojih je ugrožen rad na Zajednici tamnog neba, u kojem se 
tajnik HAS-a angažirao kroz HAS. Nikada na skupštini HAS-a nije bilo 
izvještaja o takvim problemima, niti je skupština zauzimala ikakav stav po 
tom pitanju.

3. Zastupnika je tijekom njegovog boravka u Jelsi kontaktirala direktorica 
TZ Jelse, te se sastala s njim i opisala mu probleme koje ima s tajnikom 
HAS-a, i da su eskalirali do razine spolnog uznemiravanja. Pritom se bojala 
da će tajnik HAS-a povući potez povlačenja HAS-a iz aktivnosti u Jelsi ako 
se ona pobuni, te ga moli za diskretnu pomoć da se suradnja s HAS-om krene 
odvijati kroz neku drugu osobu bez da se sazna kroz što ona prolazi. 
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Zastupnik u ime svoje udruge u toj poruci iznosi stav da udruga traži ostavku 
ili smjenu tajnika HAS-a, ili će u protivnom njegova udruga izaći iz HAS-a. 
Traži se i hitno isključivanje tajnika HAS-a iz službenih komunikacijskih kanala 
izvan i unutar HAS-a kako ne bi nastavio rušiti ugled saveza. 

Da je situacija oko tajnika HAS-a ozbiljnija čak i od svega navedenog shvaćamo 
unutar AD Vega tih dana. Prvo saznajemo da je tajnik HAS-a poslao svoje puno 
očitovanje oko nastale situacije u Jelsi u kojem navodno, osim već opisanih 
napada na Općinu Jelsa i direktoricu TZ Jelsa, zaključuje i da postoji zavjera 
protiv njega, poštenog i vrijednog, u kojoj sudjeluju i neki članovi AD Vege. 
Ako tajnik HAS-a ima ovakav stav prema članovima AD Vege koji su tražili da HAS 
radi po zakonu i da se drži Etičkog kodeksa HZTK, onda takav tajnik ne smije 
više obnašati tu dužnost unutar HAS-a. U protivnom AD Vega nema interes dalje 
sudjelovati u radu HAS-a. 

Tajnik HAS-a zatim 27.12.2023. šalje zastupnicima članica HAS-a e-mail 
naslovljen "Još jedan dodatak na očitovanje" u kojem vrijeđa djelatnike Općine 
Jelsa, omalovažava direktoricu TZ Jelsa, te opisuje nerad Općine na aktivnostima 
zaštite od svjetlosnog onečišćenja. Naglašavamo da je ovdje naprosto nebitno što 
konkretno radi Općina Jelsa i tko su ti ljudi, jer srž problema je ponašanje 
tajnika HAS-a koji je radio mimo ovlaštenja, te koji je u toj funkciji optužen 
za spolno uznemiravanje. Ne vidimo kako se takvo njegovo ponašanje može 
opravdati njegovim neslaganjem s javnim ili privatnim životom djelatnika neke 
općine! Njegovi argumenti se svode na to da mu direktorica TZ Jelsa i djelatnici 
općine lažima i spletkarenjem "pakuju" aferu da ga ušutkaju. Budući da su oni 
zainteresirani za nastavak suradnje s HAS-om, samo bez tajnika HAS-a, ne vidimo 
koje to ključno znanje i vještine posjeduje tajnik HAS-a da je nezamjenjiv u tim 
projektima u Jelsi. Tajnik HAS-a završava opet izjavom: "Ako je netko nekog 
silovao u ovoj priči, silovala je mene Marija Marjan i vi ste joj pomogli!". 

Etički kodeks HZTK-a nalaže da se "na osobu koja je odbila uznemirivanje ili 
prijavila takvu vrstu ponašanja ne smije se vršiti nikakav pritisak". Ponavljamo 
da imamo dojam kako tajnik HAS-a uopće ni ne razumije zakonom definiran koncept 
spolnog uznemiravanja, niti je svjestan što o tome govori Etički kodeks HZTK-a. 
To mu, naravno, ne ide u prilog – upravo suprotno! Takva osoba ne smije 
obavljati nikakvu odgovornu dužnost unutar HAS-a.

Istoga dana 27.12.2023. predsjednik HAS-a radi manevar kojim pokazuje da uistinu 
želi zaštiti tajnika HAS-a od odgovornosti. Iako je 24.12.2023. predsjednik 
poslao e-mail svim zastupnicima članica HAS-a u kojem moli da se svi "suzdrže od 
ishitrenih akcija i komentara barem dok IO ne obavi svoj sastanak 28.12.", jer 
"tada će biti puno jasnije kamo dalje", tajnik HAS-a šalje 27.12.2023. (Prilog 
9) predsjednikov poziv za redovnu skupštinu u kojem uopće u prijedlogu dnevnog 
reda nema točke na sve ove teme (Prilog 10)! I to nakon što je već upozoren od 
zastupnika nekoliko članica da prijeti njihov izlazak iz HAS-a ako se ovo 
pitanje ne raščisti.

Međutim, postoje još veći problemi oko samog sazivanja saziva te skupštine:

1. Predloženi dnevni red nema početnu točku usvajanja dnevnog reda i 
utvrđivanje kvoruma. Skupština ne može započeti raditi po zakonu bez tog 
početnog koraka.

2. U pozivu je link na neki online formular koji služi za glasanje po 
predloženim točkama. Međutim, budući da je sjednica sazvana kao elektronska, 
čl.30 Statuta HAS-a definira da se glasanje obavlja elektroničkom poštom, ili 
telefaksom, a ne kroz online formular. Također, ne može online formular 
prejudicirati kako će glasiti pitanje za koje će se glasati prije nego je 
usvojen dnevni red i prije nego li je napravljena rasprava na skupštini kroz 
koju se definira i pitanje za glasanje jer može doći do promjena.
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3. Sukladno čl.18 Statuta HAS-a, tajnik HAS-a je dužan za sjednicu pripremiti 
spisak svih članica koje gube pravo na članstvo jer su izbrisane iz registra 
udruga ili nisu platile članarinu do 31.12. tekuće godine. O tome onda glasa 
skupština, koja potvrđuje brisanje iz članstva ili donosi neku drugu odluku. 
Tajnik HAS-a nema samostalno pravo odlučivati o statusu članica u HAS-u. U 
predloženom dnevnom redu postoji samo točka o brisanju iz članstva jedne 
udruge koja je izbrisana iz Registra udruga RH. O ostalim udrugama koje su 
izgubile punopravno članstvo zbog neplaćanja članarine nema predložene točke.

4. U e-mailu poziva na skupštinu, tajnik HAS-a navodi spisak 12 udruga 
članica koja imaju pravo na glasanje na skupštini "prema aktualnom stanju 
uplate članarine i imenovanja zastupnika". To je šokantna brojka jer na webu 
HAS-a postoji službeni javni popis članica gdje ih je nabrojano 26! Odakle 
ovako nagli pad? Pretragom Registra udruga te financijskih izvještaja udruga 
u Registru neprofitnih organizacija otkrivamo da je velik broj udruga već 
godinama neaktivan (nije održao obavezne skupštine) ili ne plaća članarinu 
HAS-u (što se vidi kao stavka u njihovim financijskim izvještajima). To pak 
znači da je broj punopravnih članica HAS-a već neko vrijeme netočan! Po 
članku 15. Statuta HAS-a "popis članica vodi tajnik Saveza". Drugim riječima, 
tajnik HAS-a je svojim nemarom nanio štetu članicama kojima je uskratio prava 
po Statutu HAS-a u svim situacijama gdje je bitan broj članica (zahtjev za 
pokretanje stegovnog postupka, zahtjev za izvanrednom skupštinom, kvorum 
potreban za punopravno odlučivanje!). Radi se o ključnom podatku za regularan 
radu udruge sukladno zakonu! Ovakav propust je sam za sebe dovoljan za smjenu 
tajnika HAS-a, a može se okarakterizirati i kao krivotvorenje službenog 
dokumenta.

5. Problemi s popisom članica tu ne prestaju. Čl.15 Statuta HAS-a, sukladno 
zakonu propisanom pravilu, kaže: "popis se vodi elektronički i sadrži podatke 
o nazivu članice, osobnom identifikacijskom broju, datumu pristupanja, 
kategoriji članstva te datumu prestanka članstva u Savezu". Takav popis 
zastupnici nikada nisu imali predočen od strane tajnika HAS-a. Još gore od 
toga, idući stavak u čl.15 Statuta kaže da "ažurirani popis članica je javan 
i dostupan je na internetskoj stranici Saveza". Pretragom kroz Internet 
Archive utvrđujemo da popis na web stranicama HAS-a NIKADA nije imao takav 
format! To je direktno kršenje statua, te Zakona o udrugama. 

6. Budući da je HAS obveznik dvojnog knjigovodstva, način izvještavanja 
skupštine o projektnim i financijskim planovima, te usvajanje istih, 
regulirano je Zakonom o udrugama, Zakonom o financijskom poslovanju i 
računovodstvu neprofitnih organizacija, te Pravilnikom o sustavu financijskog 
upravljanja i kontrola te izradi i izvršavanju financijskih planova 
neprofitnih organizacija. Tako je skupština po čl.5 Zakona o financijskom 
poslovanju svake godine dužna izraditi godišnji program rada i pripadni 
financijski plan (koji sadrži plan prihoda i rashoda s popratnim 
obrazloženjima). Ako dođe do odstupanja od plana tijekom godine, skupština 
mora raditi rebalans. Skupština HAS proteklih godina nije imala na uvid takvu 
zakonom definiranu detaljnu dokumentaciju. Ukratko, predsjednik HAS-a i 
tajnik HAS-a, kao odgovorne osobe po Statutu HAS-a za rad HAS-a po zakonu i 
za pripremanje i vođenje skupštine po zakonu, nisu ispunjavali svoje zakonom 
definirane obaveze, te ne mogu imati više podršku članica HAS-a za obavljanje 
tih dužnosti. Zakonske kazne za ove propuste su predviđene i za zakonske 
zastupnike (do 2.650,00 eura) i za HAS (do 26.540,00 eura, čime se nanosi 
šteta i članicama HAS-a).

7. Iz obaveze dvojnog knjigovodstva, po čl.4 Zakona o financijskom 
poslovanju, proizlazi i obaveza samoprocjene učinkovitog i djelotvornog 
funkcioniranja sustava financijskog upravljanja i kontrola svake fiskalne 
godine. Tome služi i Pravilnik o sustavu financijskog upravljanja i kontrola 
kojim se opisuje što taj postupak sadrži. Za to provođenje odgovoran je 
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zakonski zastupnik (u HAS-u to su predsjednik, dopredsjednik, i tajnik), te 
je po čl.5.st.3. zakonski zastupnik dužan o rezultatu samoprocjene 
izvijestiti skupštinu HAS-a. U Registru neprofitnih organizacija uočavamo da 
je HAS obveznik dvojnog knjigovodstva još od 2018. NIKADA u tom periodu ništa 
od ovih zakonskih obaveza unutar HAS-a nije bilo predočeno skupštini. 
Štoviše, HAS uopće ne funkcionira sukladno čl.4. Zakona o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija. I ovdje su zakonske 
kazne predviđene i za zakonske zastupnike (do 2.650,00 eura) i za HAS (do 
26.540,00 eura, čime se nanosi šteta i članicama HAS-a).

8. Poziv na skupštinu dolazi s datumom održavanja u 2024. s prijedlogom
financijskog plana za 2024. Zakon o financijskom poslovanju traži da 
skupština takve planove donosi do 31.12.2023. Dakle, HAS je u prekršaju. 
Slična situacija dešavala se i prijašnjih godina, što je opet odgovornost 
tajnika HAS-a i predsjednika HAS-a.

9. Opširno smo objasnili kako skupština nije dala ovlasti tajniku HAS-a za 
tako opširne aktivnosti u Jelsi. Da tajnik HAS-a uopće nije svjestan zakonske 
regulative oko rada udruga pod dvojnim knjigovodstvom vidi se i u materijalu 
koji je došao uz poziv na skupštinu. U (neprihvatljivo kratkom) opisu 
projektnih aktivnosti za 2024., u stavci "3.8/24. Jačanje kapaciteta 
Hrvatskog astronomskog saveza za provedbu aktivnosti" stoji rečenica: 
"Obzirom da ne možemo odjednom dobiti sva potrebna sredstva za uspostavu 
zvjezdarnice i astronomskog centra, kroz ovaj program se iz godine u godinu 
opremamo kako bi po stjecanju uvjeta mogli realizirati projekt u cijelosti." 
Takva aktivnost je protuzakonita, budući da čl.23 Pravilnika o sustavu 
financijskog upravljanja i kontrola ne dopušta programe za koje izvori 
financiranja nisu u potpunosti osigurani. Ukratko, ne može se kupovati oprema 
za nepostojeću zvjezdarnicu i astronomski centar, ili raditi geodetska 
mjerenja za budući takav objekt, ako nije objekt nije osiguran za takvu 
namjenu. Međutim, to je sve tajnik HAS-a po vlastitom nahođenju plaćao HAS-
ovim novcima i to potvrdio u izvještaju prošle sjednice (s koje još uvijek 
nema službenog zapisnika) pod stavkama "3.8/21" i "3.8/22". Za ovakve 
propuste postoje zakonske kazne i za zakonske zastupnike (do 2.650,00 eura) i 
za HAS (do 26.540,00 eura, čime se nanosi šteta i članicama HAS-a). 

10. Budući da je tajnik HAS-a javno obznanio odustajanje HAS-a od projekata u
Jelsi, zakon traži (da su uistinu ti projekti bili odobreni na skupštini kako 
zakon nalaže) rebalans projekta iz Jelse. Međutim u materijalima za sjednicu 
takvog opisa rebalansa nigdje nema, kao da aktivnosti u Jelsi se nisu ni 
desile. Naravno, radi se o situaciji gdje je zapravo tajnik HAS-a na svoju 
ruku odlučivao što će se i koliko toga raditi u Jelsi, i sada nakon što je 
napravio trošak po HAS, donio je opet samostalnu odluku da HAS odustaje od 
projekata u Jelsi. Ovo je primjer zašto je zakonodavac uveo čl.4 Zakona o 
financijskom poslovanju, gdje se udruge prisiljava da rade internu kontrolu 
financijskog poslovanja kako bi se izbjegnule ovakve situacije.

11. U materijalima za sjednicu skupštine predsjednik je poslalo dopis iz HZTK
naslovljen "Odobrenje programa javnih potreba RH u tehničkoj kulturi u 2024.
godini" u kojem se HAS obavještava o dodjeli sredstava sukladno rezultatima 
javnog poziva HZTK-a. HZTK u dopisu traži da se pošalju Program rada za 2024. 
godinu, koji se odnosi na programe odobrene od HZTK u 2024. i prenesene 
programe iz 2023. godine, te Proračun odobrenih programa za 2024. godinu. 
Predsjednik prilaže te dokumente i predlaže točku dnevnog reda za njihovo 
usvajanje. Međutim, ovdje je došlo do kršenja Zakona o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija jer ti programi nikada 
nisu bili odobreni na skupštini HAS-a tijekom 2023. na način kako to predviđa 
Zakon. Pojednostavljeno rečeno, skupština nikada nije usvojila detaljni 
program i financijski plan u kojem bi bilo navedeno točno na što će se sve 
trošiti i koliko. Materijali sa skupština u 2023. ne odgovaraju zakonskim 
pravilima kako mora izgledati financijski plan programa s kojima bi se išlo u 
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prikupljanje sredstava za njihovo izvođenje. Tako sada iz priloženog 
financijskog plana za potrebe HZTK-a po prvi puta imamo priliku vidjeti čitav 
niz stavki. S mnogima se ne slažemo, a o tome nismo nikada ni mogli izraziti 
svoj stav na skupštinama HAS-a jer tajnik HAS-a i predsjednik HAS-a nikada ih 
nisu ni prezentirali. Kao bizarna ilustracija, u HZTK-ovoj recenziji HAS-ove 
prijave navodi se kritika na programsku aktivnost "Susret astronomskih 
društava Hrvatske" jer "oprema koja se traži unutar tog programa nije u 
jasnoj vezi sa smjernicama". Uvidom u sada priloženi financijski plan mi po 
prvi puta vidimo da se tu predviđa nabavka razne opreme za kuhanje (lonac, 
plamenik, zaimača, kuhača, plinska boca, regulator tlaka i cijev). Skupština 
HAS-a nikada nije odobrila te stavke i AD Vega se ne bi ni složila da se 
novac od HZTK-a troši na takvu opremu. Takvih primjera ima još. Zaključno, 
skupština je zakonski dužna odbiti prihvaćanje tog plana. 

12. Uz poziv na skupštinu nije napravljena e-mail lista preko koje bi 
zastupnici direktno komunicirali u diskusiji tijekom skupštine, niti je u 
pozivu predviđeno da će biti diskusije, što je kršenje Statua i Zakona o 
udrugama. Naprosto zvuči nevjerojatno, ali NIKADA nije uspostavljen direktan 
kanal komunikacije unutar HAS-a između svih članica HAS-a! Godinama se moli 
tajnika HAS-a da otvori e-mail listu svih punopravnih članica HAS-a. To se 
nikada, pa ni sada, nije desilo. Budući da smo sada svjedoci kako je 
odjednom, pod pritiskom skandala i insistiranja članica na regularnosti rada 
HAS-a (gdje su zastupnici sami formirali e-mail liste članica radi 
informiranja kolega oko svojih stavova), broj punopravnih članica pao s 26 na 
12, jasno je da bi takva linija komuniciranja odmah identificirala probleme s 
udrugama članicama jer bi zastupnici sami, bez tajnika HAS-a kao medijatora, 
mogli provjeriti tko od članica ispunjava svoje obaveze za članstvo. Tako je 
i ova skupština sazvana bez da se takva komunikacija formalizira unutar HAS-
a, čime si tajnik HAS-a i predsjednik HAS-a omogućuju kontrolu nad spiskom 
punopravnih članica HAS-a, utvrđivanju kvoruma, i nad mogućom diskusijom koja 
bi išla u njima nepovoljnom smjeru.

13. Važan detalj koji opisuje rad predsjednika i tajnika HAS-a je i izostanak
slanja zapisnika s prošle skupštine članicama HAS-a održanoj 10.4.2023. Nema 
ga ni u prilozima ovoj skupštini. Taj detalj je važan za AD Vega jer je jedna 
od tema na prošloj skupštini bila i prijedlozi za nove aktivnosti HAS-a. I 
tajnik HAS-a i predsjednik HAS-a ovih dana su zauzeli stav da mi ne dajemo 
nikakve prijedloge. Činjenice govore suprotno, a tajnik HAS-a i predsjednik 
HAS-a su ih sakrili izostankom zapisnika. Naime, na prošloj sjednici AD Vega 
je prezentirala niz prijedloga, te je predsjednik HAS-a zatražio da se to 
pošalje i pismeno kao potpora zapisniku. Predsjednik AD Vege je 16.4.2023. 
poslao e-mail s traženim materijalom na e-mail adresu tajnika, predsjednika i 
dopredsjednika HAS-a. Na e-mail nikad nije stigao odgovor, kao ni zapisnik.

Tih dana bukti i emotivna rasprava između zastupnika članica HAS-a i tajnika 
HAS- a e-mailova. Tajnik HAS-a i dalje ponavlja da ga se nepravedno proganja, da 
je on žrtva, te u jednom trenutku ide toliko daleko da izjavljuje kako je 
"važnije smijeniti tajnika jer je vjernik i magistar teologije" nego li očuvati 
projekte HAS-a. S indignacijom odbacujemo takvu karakterizaciju našeg odnosa 
prema ovoj temi! 

28.12.2023. sastaju se Izvršni i Nadzori odbor, ali neformalno saznajemo da opet 
ne donose nikakve mjere protiv tajnika HAS-a kojima bi se zaštitilo HAS. Ostaje 
stav da su sve to privatne stvari tajnika HAS-a i da HAS kao poslodavac nema 
ništa s tim. Već smo objasnili da je takav stav neobranjiv i da zbog toga AD 
Vega ne može više podržavati vodstvo HAS-a.

Potpuno nerazuman razvoj događaja dešava se 29.12.2023. kada tajnik HAS-a e-
mailom šalje potpuno novi poziv na redovnu skupštinu (Prilog 10) gdje sazivanje 
ovaj puta potpisuje on sam (Prilog 11), i gdje je datum održavanja naveden taj 
isti dan kada je poslan i poziv! Uz to, dnevni red je identičan onom kojeg je 
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poslao predsjednik dva dana ranije! Ovdje je došlo do niza očitih kršenja 
Statuta i Zakona o udrugama:

1. Redovnu skupštinu je već sazvao Predsjednik HAS-a, i poziv je stigao
27.12.2023. Ne može tajnik HAS-a na svoju ruku slati novi poziv ignorirajući 
da je jedan poziv već stigao od samog predsjednika i to s istim dnevnim 
redom.

2. Tajnik HAS-a je poslao novi poziv kršeći čl.29.st.4. Statuta HAS-a koji 
glasi: "Poziv i materijali za sjednicu dostavljaju se članovima Skupštine 
najmanje 8 dana prije održavanja sjednice."

3. Poziv ne navodi točan početak sjednice, niti predviđa raspravu. 
Čl.30.st.2. Statuta HAS-a predviđa glasanje elektroničkom poštom, ali to ne 
znači da se smije oduzeti pravo zastupnicima na diskusiju kroz elektroničku 
poštu. Naravno, takva elektronska sjednica se ne može održati ako ne postoji 
popis svih e-mail adresa s kojih se glasa i e-mail lista na kojoj se vodi 
diskusija. Svi ti koraci su kršenje Zakona o udrugama.

4. Prijedlog dnevnog reda nije zakonit jer nema prve točke u kojoj se
glasa o prijedlogu dnevnog reda. Statut jasno kaže da se kod sazivanja
skupštine PREDLAŽE dnevni red, što po Zakonu znači da se isti prvo
mora usvojiti.

5. Redovitu sjednicu Skupštine saziva predsjednik ili dopredsjednik
Saveza ako je predsjednik spriječen. Tajnik HAS-a ih može mijenjati po čl.47
Statuta "u slučaju njihove odsutnosti ili spriječenosti". U ovom slučaju 
članice nisu obaviještene da je taj uvjet zadovoljen. Kroz diskusiju koja se 
razvila putem neformalne e-mail liste koju su formirali sami zastupnici, 
dolazi informacija da su predsjednik i potpredsjednik podnijeli ostavke. 
Međutim, po čl.44. Statuta HAS-a "predsjedniku i dopredsjedniku dužnost može 
prestati samo kada to odluči Skupština". Skupština takvu odluku nije 
donijela.

6. Tajnik HAS-a nakon toga šalje zastupnicima dodatno objašnjenje u kojem 
kaže: "predsjednik saveza meni kao tajniku naložio da skupštinu za usvajanje 
sasvim tehničkih dokumenata bez kojih daljnjeg rada nema za 4.-6.1.2024. što 
nije u skladu sa zakonom o udrugama koji kaže da te dokumente moramo 
usvojiti do 31.12. I tu donedavni predsjednik nije nešto posebno u krivu jer 
je pokušavao poštivati rok od 8 dana za sazivanje skupštine, ali obzirom na 
hitnoću i moguće kršenje zakonskih rokova ja sam kao tajnik i zadnja osoba 
koja ima pravo zastupanja saveza nakon što je predsjednik i dopredsjednik
podnio ostavku, ovim sazivom skupštine pokušao to ispraviti koristeći članak 
30. statuta". Iz ovog priznanja saznajemo da je tajnik bio svjestan obaveze 
sazivanja redovne skupštine do 31.12. i da je svjestan da sada krši Zakon o 
udrugama. Apsurdno je onda tvrditi da se protuzakonitim sazivanjem skupštine 
ispravlja pogreška predsjednika.

7. Treba naglasiti da je dnevni red isti kao i onaj kojeg je predložio 
predsjednik, te podliježe svim problemima koje smo tamo već naveli. 

Statut HAS-a u čl.45 kaže "Predsjednik se brine da rad Saveza bude u skladu sa 
zakonom", a čl.47. kaže da je tajnik "odgovara za zakonitost rada i za 
ispunjavanje zakonom i ovim Statutom propisanih, ugovorom i na drugi način 
preuzetih obveza Saveza". Uz to, Nadzorni odbor je po Statutu odgovoran za 
samonadzor HAS-a. Ovi događaji pokazuju da su sva ta tijela upravljanja 
zakazala. 

Situacija u kojem su zastupnici upozoreni da se radi o kršenju Statuta i Zakona 
o udrugama, i da je saziv skupštine nezakonit, znači da nagovaranje da se 
svejedno tajniku HAS-a dopusti da takvo zasjedanje skupštine proglasi važećim 
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vodi do situacije gdje bi djelovanje po takvom nezakonitom zapisniku zasjedanja 
rezultiralo kaznenim djelom. Naime, zapisnik sjednice skupštine služi kao dokaz 
u pravnom prometu te bi izrada i ovjeravanje zapisnika s ovakve nelegalne 
skupštine odgovaralo svjesnom krivotvorenju isprave (čl.278 po Kaznenom zakonu) 
i svjesnom ovjeravanju neistinitog sadržaja (čl.281. Kaznenog zakona). Da se ne 
radi o banalnom kršenju zakona gdje nitko ne ostvaruje bitnu imovinsku korist 
vidi se u tome što tajnik HAS-a insistira na skupštini ne bi li se time 
omogućilo HAS-u da dobije 59.700,00 eura od HZTK-a. Međutim, 28.900,00 eura 
(48.4%) odlazi na ukupni trošak njegove plaće, a ako se uračunaju i druge 
direktne i indirektne materijalne koristi (službeno vozilo korišteno po 
vlastitom nahođenju, dnevnice, mobitel, Internet, korištenje opreme po vlastitom 
nahođenju, itd.), iznos se penje osjetno iznad 50% sredstava koje bi HAS dobio. 
Stoga postoji direktna osjetna imovinska korist za tajnika HAS-a po takvom 
nezakonitom postupanju. 

Možemo pretpostaviti da znatan dio zastupnika ne shvaća pravnu težinu ovog 
problema, ali u žustroj raspravi koja se u tom trenutku odvija na neformalnoj e-
mail listi zastupnika (jer tajnik HAS-a i dalje ne pokreće službenu e-mail listu 
iako bi to po Statutu morao) posebno se ističe grubo insistiranje zastupnika 
Ivana Dijana iz Astronomskog astronautičkog društva Zadar da se prihvati 
legitimnost sazivanja skupštine od strane tajnika HAS-a i načina kako se 
skupština provodi. U svojem e-mailu 30.12.2023. kritizira direktoricu TZ Jelsa 
zašto je istupila u javnosti (a ne zaboravimo da je to napravila kao reakciju na 
javni istup tajnika HAS-a!), a zastupnike koji su izrazili neslaganje s radom i 
ponašanjem tajnika HAS-a (a to uključuje i zastupnike AD Vega) proglašava 
zlobnicima koji su se urotili uništiti HAS. Nakon što je predsjednik AD Vega 
istoga dana u toj diskusiji upozorio na činjenicu da bi djelovanje po ovakvom 
nezakonitom sazivu skupštine bilo kazneno djelo, zastupnik Dijan nastavlja 
braniti svoj stav, te postavlja pitanje našem predsjedniku "zašto rušite [HAS] 
nebulozama o protuzakonitim skupštinama". Ovakav postupak zastupnika Dijana 
mogao bi se okarakterizirati kao svjesno poticanje na kazneno djelo (kažnjivo po 
čl.37 Kaznenog zakona) i pomaganje u kaznenom djelu (čl.38 Kaznenog zakona).

Tog dana 30.12.2023. tajnik HAS-a prosljeđuje zastupnicima skupštine zapisnik 
IO-a od 18.12.2023., svoje puno očitovanje IO-u, te ostavke predsjednika i 
dopredsjednika HAS-a (koje vrijede tek kada ih potvrdi skupština) i ostavke 
dvoje članova IO-a. Zapisnik IO-a od 18.12.2023. je posebno zanimljiv. Radi se 
zapravo o zajedničkom sastanku Izvršnog i Nadzornog odbora (zapisnik spominje 
Upravni odbor, no takvo tijelo Statut HAS-a ne poznaje). Navodi se da postoji 
informacija da direktorica TZ Jelse nije bila jedina žena prema kojoj se je 
tajnik HAS-a ponašao nedolično, da tajnika treba privremeno suspendirati s 
poslova koji mogu utjecati na daljnji tijek odnosa HAS-a i Općine Jelsa, da 
tajnik nije nikome slao izvještaje nakon odrađenih djelatnosti obavljenih za 
HAS, te da se od tajnika treba dobiti očitovanje prije konačnih odluka. Sve to 
su razumne reakcije HAS-a kao poslodavca na nastalu situaciju. Ovime postaje 
jasno da predsjednik HAS-a nije ispoštovao odluke IO-a. 

Puno očitovanje tajnika HAS-a pak donosi već prije opisane stavove u kojima 
kritizira rad Općine Jelsa, optužbe odbacuje kao laži i sebe predstavlja kao 
žrtvu njihovih pokušaja da ga maknu ne bi li se bavili nepotizmom kojeg bi on 
inače svojim poštenim radom njima onemogućio. Važno je istaknuti i što navodi na 
kraju svog očitovanja: "Obzirom da članovi skupštine misle da živimo u 
robovlasničkom društvu i da sam ja vlasništvo saveza pa da mogu određivati što 
mogu misliti i osjećati, reći ću još neke stvari", te nakon toga konstruira 
priču o zavjeri protiv njega: "Već sam rekao da ne volim teorije zavjere, ali 
ovo sad već sliči na organizirani i planirani napad na mene kao tajnika saveza 
od strane nekih članova iz astronomskih društava u Zagrebu, Križevcima i Čakovcu 
i osoba iz Općine Jelsa ne bi li se dogodila moja smjena. Osim toga, sasvim je 
jasno da je Marija Marjan bila prisna samnom sve dok nije skupila što joj treba 
za optuživanje i ucjenjivanje". Ovakav klevetnički odnos prema nama, kao i 
drugim članicama HAS-a, kao svojem poslodavcu, za nas znači da u HAS-u nema 
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prostora za daljnje sudjelovanje AD Vega ako tajnik HAS-a ostane na svojoj 
funkciji. 

Dana 31.12.2023. tajnik HAS-a šalje zastupnicima skupštine zapisnik sastanka 
Izvršnog i Nadzornog odbora od 28.12.2023. Na sastanku je donesena odluka da
direktne optužbe koje su upućene tajniku HAS-a nemaju veze s radom samog HAS-a 
te HAS u ovom slučaju nema odgovornosti. Navodi se i da će Nadzorni odbor 
razmotriti hoće li izreći opomenu tajniku HAS-a. U jednom dijelu sjednice došlo 
je i do spomenutih ostavki potpredsjednika, dopredsjednika, i dvoje članova IO-
a. Predlaže se i organiziranje skupštine uživo sredinom siječnja. 

Na žalost, sva upozorenja da je tajnik HAS-a sazvao sjednicu skupštine na 
krajnje nezakonit način i da bi ovjeravanje zapisnika takve sjednice bilo 
kažnjivo po Kaznenom zakonu, nisu se uvažila, dok se istovremeno predsjednik i 
dopredsjednik HAS-a uopće ne javljaju u raspravu. Na dan 1.1.2024. tajnik HAS-a 
šalje zastupnicima zapisnik nezakonito održane skupštine (Prilog 13). Zapisnik 
potpisuje i ovjerava službenim pečatom sam tajnik HAS-a. Pritom, kao što smo i 
upozoravali, osim što je sazvana kršeći Statut HAS-a, nije ni osigurana javnost 
glasanja niti se moglo odrediti kvorum (čl.33 Statuta HAS-a), nego je tajnik 
HAS-a u zapisniku iznio neke brojke za koje nije bilo nikakve verifikacije  
tijekom odvijanja navodne sjednice skupštine. Kao što je i za očekivati, tajnik 
HAS-a u tom zapisniku proglašava sve točke njegovog dnevnog reda prihvaćenima.

Iz svega navedenoga AD Vega je prisiljena zaključiti da se sav ovaj razvoj 
događaja odvija zbog osobnih financijskih interesa tajnika HAS-a kojem opstanak 
u funkciji tajnika HAS-a omogućuje osobnu materijalnu korist koja nadilazi 50% 
ukupnog proračuna HAS, i uključuje njegovu plaću, dnevnice, i niz drugih 
materijalnih koristi. Istovremeno, unutar HAS-a su se kompletno raspala sva 
tijela upravljanja i nadzora HAS-a, gdje pred zakonom odgovorni pojedinci za 
zakonitost rada HAS-a krše Statut i niz zakona, te ono najgore, nema preduvjeta 
da ostvarimo zaštitu svojih prava kao članice HAS-a ni kroz samu skupštinu HAS-a 
jer zbog opstrukcije od strane tajnika HAS-a nemamo mogućnost uopće verificirati 
tko je punopravni član skupštine i tko su sve formalno zastupnici članica. Time 
su se izgubili instrumenti zaštite prava članica HAS-a opisani Statutom i 
daljnji rad unutar HAS-a nije moguć. 

Za kraj je korisno napomenuti i da se kao tema često provlačilo to da je tajnik 
HAS-a zaposlen na ugovoru o radu u HAS-u i da je problem dati mu otkaz. Tajnik 
HAS-a je nagovijestio i mogući radni spor u slučaju otkaza. Međutim, osim što 
smo detaljno opisali čitav niz razloga zbog kojeg HAS kao poslodavac ima uvjete 
za dati tajniku HAS-a izvanredni otkaz, postoje i dvije sasvim redovne situacije 
koje također vode izvanrednom otkazu. Naime, Zakon o radu u čl.116 kaže da 
poslodavac može dati izvanredni otkaz kada se desi osobito važna činjenica. 
Prepoznajemo dvije redovne moguće takve situacije:

1) Ugovor o radu je Statutom HAS-a vezan samo uz poziciju tajnika. Smjenom 
tajnika ne postoji više zakonska osnova za daljnji ugovor o radu s tom 
osobom.

2) Ako HAS ostane bez dovoljno financijskih sredstava za isplaćivati plaću, i 
nema planiranih prihoda kojima bi mogao održavati ugovornu obavezu o isplati 
plaće, onda je HAS dužan dati izvanredni otkaz radniku sukladno financijskoj 
odgovornosti po Statutu, po Zakonu o udrugama, te po Zakonu o financijskom 
poslovanju i računovodstvu neprofitnih organizacija.
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Prilog 1: Tekst koju je tajnik HAS-a objavio 13.12.2023. na službenoj Facebook 
HAS profilu u ime HAS-a
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Prilog 2: 
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Prilog 3: Tajnik HAS-a objavljuje na službenom Facebook profilu HAS-a objave u 
ime HAS-a, te ih onda prenosi na svojm privatnom profilu kao dokaz da HAS stoji 
u obrani njegovih istupa na temu njegovog angažmana u Jelsi kao predstavnika 
HAS-a.
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Prilog 4: Priopćenje predsjednika HAS-a objavljeno na Facebook profilu HAS-a 
20.12.2023.
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Prilog 5: Reakcija AD Vege u komentaru ispod priopćenja predsjednika HAS-a. Taj 
komentar je maknut nakon samo nekoliko minuta po nalogu predsjednika HAS-a.
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Prilog 6: Objava tajnika HAS-a 21.12.2023. na svojem Facebook profilu na temu 
njegovog rada u HAS u Općini Jelsa i optužbe za spolno uznemiravanje.
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Prilog 7: Objava tajnika HAS-a 23.12.2023. na svojem Facebook profilu u kojem 
objavljuje privatnu prepisku s direktoricom TZ Jelsa optužujući je da laže o 
spolnom uznemiravanju.
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Prilog 8: Objava tajnika HAS-a 25.12.2023. na svojem Facebook profilu o tome 
kako je trošio novce HAS-a u Jelsi.
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Prilog 9: E-mail od 27.12.2023. poziva na skupštinu koju je sazvao predsjednik 
HAS-a
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Prilog 10: Sazivanje skupštine koje potpisuje predsjednik HAS-a.
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Prilog 11: E-mail od 29.12.2023. poziva na skupštinu koju je sazvao tajnik HAS-a

24/28



Prilog 12: Sazivanje skupštine koje potpisuje tajnik HAS-a.
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Prilog 13: Nezakonit zapisnik sjednice skupštine kojeg je ovjerio i potpisao 
tajnik HAS-a.
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